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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ۳۵ میلیون 
نفر از هموطنان بالای ۱۸ سال تا به حال حداقل یک 
بار به پنجره ملی خدمات هوشمند دولت مراجعه و از 

خدمات آن استفاده کرده اند.
عیسی زارع پور روز چهارشنبه ۲۷ دی ۱۴۰۲، در حاشیه جلسه 
هیئت دولت در جمع خبرنگاران با ارائه گزارشــی از پنجره ملی 
خدمات هوشمند دولت اظهار کرد: برای اولین بار در این دولت 
پنجره ملی خدمات هوشــمند سال گذشــته راه اندازی شد. بر 
اساس تکلیف قانونی که در قانون بودجه ۱۴۰۱ مشخص شده 
بود تکالیفی برای دستگاه ها مشخص شد تا سال گذشته حداقل 

۳۰درصد از خدمات خود را از طریق این پنجره ارائه دهند.
وی افزود: دستگاه ها ابتدا باید به این پنجره متصل می شدند که 
آدرس آن my.gov.ir است. در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم چهار 
تکلیف مشخص شده بود که اولا دستگاه های باقی مانده متصل 
شوند، ثانیا تمام خدماتشان را از طریق این پنجره ارائه دهند، ثالثا 
تمام استعلامات بین دستگاهی به شکل برخط انجام شود و رابعا 
۲۰ درصد خدماتشان را هم به شکل هوشمند ازائه دهند. تعریف 
ما از خدمات هوشمند هم این است که بدون مراجعه حضوری و 
بدون دریافت هرگونه مدرک چه برخط و غیربرخط و در لحظه 

بدون مداخله انسانی خدمت دریافت شود.
زارع پور در ادامه عنوان کرد: خوشحالم که اعلام کنم الحمدلله 
پنجــره راه افتاده و الان که در خدمت شــما هســتم بیش از 
۳۵میلیون کاربر احراز هویت شــده دارد یعنی ۳۵ میلیون نفر از 
هموطنان بالای ۱۸ سال تا به حال حداقل یک بار به پنجره ملی 
خدمات هوشمند دولت مراجعه و از خدمات آن استفاده کرده اند 

که این رکورد بســیار بزرگی است. این عدد در فروردین امسال 
حدود ۱۳ میلیون بود یعنی تقریبا ســه برابر شده و ۲۸۰ درصد 

رشد داشته است.
وی با اشاره به این که »تعداد مراجعات ماهانه به این پنجره هم 
قابل توجه است«، افزود: به طور میانگین ما ماهانه ۸۰ میلیون 
مراجعه داشته ایم یعنی هر کدام از آن ۳۵ میلیون کاربر تقریبا سه 

بار مراجعه و از خدمات این پنجره استفاده کرده اند.
وزیــر ارتباطات با یادآوری این موضــوع که اتصال بعضی از 
دســتگاه ها مورد اشکال است و باقی مانده اند، خاطرنشان کرد: 
چند زیرمجموعه وزارت جهاد کشاورزی باقی مانده اند. البته بعضا 
متصل شده اند ولی استاندارد اتصال را از دست داده اند و درحال 
اتصالند. سازمان بهزیستی هم با وجود اینکه از اولین سازمان هایی 
بود که متصل شــد به دلیل مشکلاتی که در سامانه های خود 
داشته فعلا از اتصال خارج شده و امیدواریم که هر چه سریع تر 
متصل شوند.وی همچنین اضافه کرد: در بین دستگاه ها تکلیف 
دوم که باید خدمات را کاملا به شکل برخط ارائه دهند، وزارت 
دادگستری، نیرو، ارتباطات، آموزش و پرورش، بهداشت و ورزش 
بیــش از ۷۰درصد خدمات خود را برخط ارائــه کرده اند. وزارت 
دادگســتری و نیرو ۱۰۰ درصدی بوده اند و ما خودمان در وزارت 
ارتباطات ۹۷ درصد خدماتمان به شکل الکترونیکی ارائه می شود.

زارع پور ادامه داد: در انتهای لیست هم بعضی از دستگاه ها مانند 
وزارت جهاد کشاورزی، میراث فرهنگی و نفت هستند که نیازمند 
کار ویژه تری هستند و ما الان در حال برگزاری جلساتی با آنها 
هستیم تا به سرعت مشکلات را برطرف کنند. اینها متصل هستند 

اما درصد خدماتی که ارائه می دهند پایین است.

وی درباره هوشمندسازی هم گفت: در حال پیگیری هستیم 
چون هنوز تا آخر دی فرصت هست که ۲۰ درصد خدماتشان را 
به صورت هوشمند ارائه دهند ، دوستان در حال ارائه گزارش های 
نهایی خود هستند. در جلسه بعدی گزارش هوشمندسازی را هم 

خدمت شما ارائه خواهیم کرد.
وزیر ارتباطات با اشاره به استعلامات برخط، عنوان کرد: یکی از 
اتفاقات خوبی که در مرکز ملی تبادل اطلاعات کشور در حال رخ 
دادن اســت این است که بیش از ۱۲۰۰ سرویس وجود دارد که 
دستگاه ها در حال استفاده از این سرویس ها هستند و استعلامات 

مختلف مثل استعلام مدرک تحصیلی و انواع استعلاماتی که 
دستگاه ها به آن نیاز دارند صورت می گیرد. تا الان فقط امسال 
در ۶ ماهه نخست، ۶ و نیم میلیارد بار این سرویس ها مورد استفاده 
قرار گرفته و پیش بینی ما این است تا پایان سال حداقل به ۸ و 
نیم یا ۹ میلیارد بار برســد. این رقم پارسال در کل سال ۷ و نیم 

میلیارد بوده است.
وی در ادامــه یادآور شــد: هر کدام از ایــن تراکنش ها که در 
مرکز ملی ارتباطات صورت می گیــرد احتمالا یا یک مراجعه 
حضوری بوده یا یک مدرکی باید از مردم گرفته می شده یا مردم 

می خواســتند جای دیگری بفرستند و برای گرفتن آن مراجعه 
می کرده اند که این نشان می دهد روند هوشمندسازی دولت با 
شــتاب دنبال می شود. امسال حداقل ۲۰ تا ۳۰ درصد نسبت به 

سال گذشته استعلامات برخط در حال افزایش پیدا کردن است.
زارع پور در پاســخ به ســوالی درباره نقش وزارت ارتباطات در 
برگزاری انتخابات الکترونیک اظهار کــرد: در قانون انتخابات 
امسال که به تصویب رسید تکالیفی برای همه دستگاه ها از جمله 
وزارت ارتباطات مشخص شده است. وزارت ارتباطات در تامین 
زیرساخت های مورد نیاز برای برگزاری انتخابات در شعب باید 
نقش خود را ایفا کند. ما الان کارگروهی را تشکیل داده ایم که 
هر هفته جلسه داریم و نزدیک به ۶۰ هزار شعبع اخذ رایی که در 
کشــور وجود دارد و حتی نزدیک به ۱۵ هزار شعبه سیار که در 
۵۰هزار نقطه حضور پیدا می کنند، باید وضع ارتباطشان بررسی و 
پایدار شود. همکاران من در حال دنبال کردن این موضوع هستند 

تا در روز انتخابات وضعیت کاملا پایدار باشد.
وی در ادامه بیان کرد: بحث دومی که دنبال می کنیم کمک 
به افزایش مشارکت از طریق حمایتی که سکوهای داخلی برای 
تبلیغات نامزدهای تایید صلاحیت شده انجام می دهند، است. در 
حال بررسی هستیم تا این سکوها یک بسته انتخاباتی به ستاد 
انتخابات کشــور ارائه دهند تا در اختیار نامزدها قرار گیرد. الان 
بحمدالله سکوهای داخلی مورد اقبال مردم هستند و بخش قابل 
توجهی از مردم عزیزمان دراین ســکوها حضور دارند و فرصت 
خوبی برای شناساندن نامزدها به مردم از طریق سکوهای داخلی 
است و حداقل آن این است که برای هر نامزد تایید صلاحیت شده 

یک کانال با تیک آبی در سکوهای داخلی راه اندازی خواهد شد.

حاشیه جلسه دولت؛

 هیچ قطعی سراسری اینترنتوزیر ارتباطات: پنجره ملی خدمات هوشمند دولت فعال است
 در سال گذشته میلادی نداشتیم

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره به اینکه بخشی 
از گزارش انجمن تجارت الکترونیک و بخش فیلترینگ در خصوص رکورد 
ایران در خاموشی مطلق اینترنت خلاف واقع است، گفت: این ادعاها بدون 
پشتوانه کارشناسی بوده و چنین تیترهایی افکار عمومی را مخدوش و ایجاد 

ناامیدی می کند.
امیر محمد زاده لاجوردی- رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی- درباره گزارش 
اخیر انجمن موسوم به تجارت الکترونیک تهران اظهار کرد:  با وجود اینکه در متن نکاتی خوبی 
داشــت اما تیترهای آن غیر کارشناسی، سیاسی و بعضا خالی از حقیقت بود.  در سال گذشته 
میلادی، کشور هیچ قطعی سراسری اینترنت نداشته است  و حتی دولت در برابر تقاضای قطعی 
اینترنت در زمان کنکور نیز مقاومت کرد و برخلاف سنوات قبل اینترنت به صورت مقطعی نیز 
قطع نشد.وی افزود: این تیتر گزارش که در خاموشی مطلق اینترنت در دنیا رکورد دار هستیم 
خلاف واقع و بدون پشتوانه کارشناسی است و چنین تیترهایی افکار عمومی را مخدوش و ایجاد 
ناامیدی می کند.  در جایی از این گزارش و بخش فیلترینگ که سهم عمده ای از این گزارش 
دارد به ۴۸ ســایت که به ادعایشان با اختلال روبرو هستند اشاره شده در حالی که ۱۴ سایت 
بر روی آی پی کشــور ما مسدود شده و تحریمی است و اختلالی از داخل کشور ندارد، حدود 
۳۰ سایت از ۳۵ سایت دیگر نیز در زمان دولت های قبل محدود شده اند.لاجوردی تأکید کرد: 
وزارت ارتباطات هم همواره اعلام کرده که از بازنگری در سیاست مسدودسازی و سایت های 
محدودشده چه در دولت های قبل و چه برخی از ۴-۵ سایت و پلتفرمی که در جریانات سال 
گذشته محدود شده حمایت می کند و تجدیدنظر در این موارد را بارها در کارگروه تعیین مصادیق 

مجرمانه و مرکز ملی فضای مجازی پیگیری کرده و در این باره توضیح داده است.
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با بیان اینکه  در متن خود گزارش گفته 
شده اســت که شاخص های کیفی اینترنت نسبت به ابتدای سال بهبود پیدا کرده است؛ در 
حالیکه اغلب تیترهای گزارش و به تبع آن رســانه ها، هدفی غیر از کمک به بهبود را متبادر 
می کنند؛ تصریح کرد:  از هر نقد سازنده ای برای بهبود کیفیت شبکه استقبال می کنیم. در 
مورد مشــابه همین گزارش، قبلا همکاران بنده مفصل با نویسندگان جلسه گذاشته اند و در 
حضورشان شاخص های کیفیت شبکه را تست کرده اند. انتظارم از مجموعه های تخصصی 

برخوردی حرفه ای تر و منصفانه است.

این ماشین حساب خراب است
ادامه از صفحه یک

ما هم اکنون در بخش زنان، نرخ بیکاری بالا داریم و مشارکت آن ها به دلایل متعددی پایین 
است که بخشی از آن ناشی از سد و موانع فرهنگی و اجتماعی است که برای حضور آن ها وجود 

دارد. به همین دلیل زنان نتوانستند هم پای مردان در بازار کار حضور داشته باشند.
بر این اساس، در بخش های فارغ التحصیلان دانشگاهی، جوانان و نیز زنان، همچنان با معضل 
بیکاری جدی روبه رو هستیم و نتوانستیم متناسب انگیزه ها و خواسته های آن ها برایشان شغل 
ایجاد کنیم. این یک موضوع مهم است. اما از این ها مهم تر که ما را درگیر یک کلاف سردرگم 
کرده و باعث شده نرخ بیکاری پایین تر نشان داده شود و به کاهش چند درصدی یا چند صدم 
درصدی نرخ بیکاری در هر سال و یا چند سال یک بار افتخار کنیم و خوشحال باشیم، غفلت 
از جمعیت فعال اســت.ما از گذشته هم معتقد بودیم که جمعیت فعال ما واقعی نیست. چرا؟ 
بخشی از آن برمی گردد به ماشین حسابی که در کشور مشکل دارد و نمی تواند آمارها، داده ها و 
اعداد و ارقام را به درستی در کشور محاسبه کند. این ماشین حساب باید تغییر کند؛ چراکه برای 
محاسبه نرخ بیکاری و اشتغال، دچار ضعف است و توانایی، ابزار، امکانات و تکنولوژی لازم را 
برای محاسبه ندارد. این ماشین حساب نارسا است و محاسبات دقیقی را برای سیاست گذاران، 
برنامه ریزان و مدیران در کشور نتوانسته در اختیار قرار دهد.نکته این جاست که چرا جمعیت فعال 
ما به نسبت جمعیت کشور طی چند دهه گذشته این قدر رشد آرامی داشته است؟ در سال هایی 
بوده که نزدیک به یک میلیون نفر به جمعیت کشور به دلیل موالید اضافه شده است، اما شاید 
بودیم به جمعیت فعال کشور ، ۱۵۰ هزار نفر اضافه شده است. این یعنی ما در یک جایی دچار 
مشکل هستیم.وقتی جمعیت فعال متناسب با جمعیت جوانان و فارغ التحصیلان نباشد، خودبه خود 
نرخ بیکاری کاهش پیدا می کند. این جزو انتقادهای بسیار اساسی و تخصصی است که در حوزه 

آمارگیری وجود دارد و باید مورد بازنگری قرار گیرد.

معاون علمی رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت نقش آفرینی زیست بوم 
فناوری و نوآوری در زنجیره ارزش صنایع بزرگ، تحقق اقتصاد دیجیتال 

را لازمه همراهی با موج جدید هوش مصنوعی عنوان کرد.
به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی، 
در مراسم یلدای کارآفرینان استارتاپی با بیان این که تغییر یک رویکرد و ایجاد جریان تازه 
در زیست بوم فناوری و نوآوری کشور، نشان از هوشمندی این زیست بوم دارد، ادامه داد: 
جریان اســتارتاپ های دانش بنیان تقریباً پانزده سال پبش در کشور شروع شد و امروز 
بعد از فراز و نشــیب های فراوان، یک زیست بوم بالنده داریم که با فعالیت قریب به ۱۰ 
هزار شــرکت دانش بنیان، بیش از ۷۰ صندوق پژوهش فناوری، چندین شــتابدهنده، 
ده ها پارک علم و فناوری، مرکز رشد و.. موفقیت های خوبی کسب کرده است.دهقانی، 
رونق جریان استارتاپ های دیجیتال را ناشی از رشد زیرساخت های اینترنت نسل چهار 
و تســهیل دسترسی مردم به تلفن های همراه هوشمند دانست و افزود: با وقوع این دو 
جهش زیرساختی که با سرمایه گذاری خارجی و داخلی بر روی راهکارهای استارتاپی تأمین 
کننده نیازهای عمومی مردم مانند خرید، حمل و نقل و … همراه شد، موجی پرانرژی از 
استارتاپ های دیجیتال در کشور شکل گرفت که این موج، موفقیت های ارزشمندی هم 
کسب کرد و اقتصاد را رونق داد.وی با بیان این که »استارتاپ« در ادبیات عمومی نوآوری 
و نوآفرینی به مجموعه های فناورانه اطلاق نمی شود، افزود: عمدتاً استارتاپ ها را کسب و 
کارهایی می شناسیم که به تازگی شروع به کار می کنند و ویژگی های خاص خود را دارند. 
تعاریف مختلفی برای استارتاپ وجود دارد به طور مثال مرکز کسب و کارهای کوچک 
آمریکا استارتاپ ها را مبتنی بر فرهنگ دره سیلیکون، شرکت های نوپایی می داند که عموماً 
حول محور تکنولوژی فعالیت می کنند و مقیاس پذیری یا قابلیت رشد بالایی دارند. این 

مفهوم در کشور ما دچار التقاط شده و هر کسب و کاری را که حتی فناورانه هم نباشد، 
استارتاپ تلقی می کنیم. در حالی که وقتی در مورد دانش بنیان ها صحبت می کنیم درباره 
زیست بومی سخن می گوئیم که هسته و شالوده آن، فناوری روزآمد و دارنده سطح فناوری 
بالاتری در مقایسه با نرخ فناوری کشور است.دهقانی با تأکید بر این که آن فضای استارتاپی 
اکنون اشباع شده و جریان زیست بوم نوآوری کشور باید جریان تازه ای را رقم بزند، بیان 
کرد: جریان اقتصاد دیجیتال - با الگوگیری عموماً از آمریکا - زیرساخت هایی ایجاد کرد. 
صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر، شتابدهنده ها، پارک های علم و فناوری، مراکز رشد 
و نوآوری و … عموماً با الهام از این بخش از اقتصاد شکل گرفتند. اکثر مراکز نوآوری و 
فضاهای کار اشتراکی که ما ایجاد کردیم، عمدتاً فضاهایی برای جمع شدن افراد هستند تا 
کارهایی را با رایانه انجام دهند. این فضا توانست با جلب نگاه و اقبال مردم موفقیت هایی 
را به همراه بیاورد اما این حوزه اکنون به مرز اشباع رسیده است.معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با اشاره به ضرورت فعال شدن همه ظرفیت های اقتصاد 
دیجیتال و تحقق حکمرانی داده، عنوان کرد: واقعیتی که باید به آن توجه داشته باشیم، این 
است که اقتصاد دیجیتال که یکی از اساسی ترین پایه های تحقق صنعت بود، در کشور 
ما کامل نشــده و تمام ظرفیت های خود را به بار ننشانده است به طوری که بسیاری از 
ظرفیت های این عرصه، همچنان مغفول هستند، از جمله این که هنوز حکمرانی داده در 
کشور ما چه در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی، محقق نشده است.دهقانی ادامه 
داد: کشور مملو است از فرصت هایی که می تواند به کمک اقتصاد دیجیتال، متحول شود؛ 
فرصت هایی که ریشه حل آنها در دولت و بخش خصوصی است. فرصت های متعددی 
در عرصه مسائل مهم و کلان کشور وجود دارد که بخش دولتی از جمله معاونت علمی، 
بخش خصوصی و فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال می توانند تحولات جدی را ایجاد کنند.

وی بــا بیان این که موج دیگری که اکنون و پس از اقتصاد دیجیتال کشــورمان را در 
می نوردد، موج هوش مصنوعی است، افزود: باید توجه داشته باشیم که هوش مصنوعی 
بر شانه های اقتصاد دیجیتال سوار است؛ اقتصاد دیجیتالی که هنوز در کشور به طور کامل 
پیاده سازی نشده است . اقتصاد دیجیتال اگرچه اکنون خدمات عمومی خوبی را به مردم 
ارائه می دهد اما همچنان در حوزه های کلان همچون معماری و حکمرانی و مدیریت 
داده هیچ رسوخی نکرده است و اگر این رسوخ تحقق پیدا نکند، توفیق در عرصه هوش 
مصنوعی نیز میسر نخواهد بود.دهقانی بیان کرد: امیددارم با فشاری که توسعه فزاینده 
هوش مصنوعی به اقتصاد کشــورها خواهد آورد، در زمانه جاری فرصت های خوبی در 
اقتصاد دیجیتال برای حکمرانی داده گشوده شود و بخش های دولتی به سوی توسعه 
اقتصاد دیجیتال روی بیاورند و فصل دیگری از تحول را با توسعه این عرصه شاهد باشیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری، با بیان این که موج دوم اقتصاد 
دیجیتال، ظرفیت های نهفته در بخش های بزرگ دولتی و خصوصی را فعال خواهد کرد، 
ادامه داد: در دوره جدید و طی سه تا چهار سال اخیر، تجربه موفق استارتاپ های حوزه 
اقتصاد دیجیتال جریان تازه ای را بیدار کرده است که ۱۵ درصد باقی مانده اقتصاد سنتی 
بخش خصوصی است. این که مجموعه های بزرگ مانند فولاد، نفت و گاز، پتروشیمی ها 
و صنایع بزرگ به سوی سرمایه گذاری در حوزه اقتصاد دیجیتال روی آورده اند، یک اتفاق 
نویدبخش است و نشان می دهد که اگر از اشتباهات گذشته درس بگیریم و یک بازسازی 
عالمانه در زیست بوم نوآوری ایجاد کنیم، جریان پرقوت و علاقمند جدید سرمایه گذاری 
را شاهد خواهیم بود.دهقانی با تأکید بر این که در زیست بوم نوآوری و فناوری، نیازمند 
تعریف المان های جدید همچون مراکز نوآوری شرکتی هستیم، ادامه داد: مراکز نوآوری 
شرکتی به عنوان یکی از مؤلفه های جدید این زیست بوم با الهام گرفتن از تجربه گذشته 

مراکز نوآوری، رفع مسائل و اشتباهاتش و ایجاد الزامات جدید به محلی برای رفع نیازهای 
صنعت و بالندگی شرکت های جدید تبدیل شود.وی افزود: وقتی در مورد نوآوری در بخش 
خصوصی حرف می زنیم، به هیچ عنوان منظور و مقصود ما بومی سازی و داخلی سازی 
قطعات و مهندسی معکوس و … نیست بلکه به این فکر می کنیم که زیست بوم نوآوری 
کشور بتواند نجیره ارزش صنایع را با نگاه رو به آینده، تکمیل کند. باید مراقب باشیم دچار 
تحقیق و توسعه سنتی نشویم و نشان دهیم زیست بوم نوآوری و دانش بنیان می تواند یک 
تحقیق و توسعه واقعی را شکل دهد و زنجیره ارزش صنایع ما را تحول ببخشد.معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با بیان این که قانون جهش تولید 
دانش بنیان با ابزار اعتبار مالیاتی به اهرم حرکت موتور اقتصاد دانش بنیان تبدیل شده است، 
افزود: اخیراً شاهد سرمایه گذاری ۸۶۰ میلیارد تومانی فولاد مبارکه روی ۲۶ شرکت دانش 
بنیان بودیم که ۴۰۰ میلیارد از این سرمایه گذاری از محل اعتبار مالیاتی تأمین شد. فرصت 
جدیدی که قانون جهش تولید دانش بنیان به صندوق های CVC می دهد، می تواند رقم 
زننده اتفاقات جدید در حوزه های مختلف با عمق بالا باشد.دهقانی ابراز امیدواری کرد این 
ظرفیت جدید بتواند زمینه ساز ماندگاری نخبگان به کمک شرکت های دانش بنیان توانمند 
و شرکت های دانش بنیان نوپایی باشد که می توانند با انگیزه نخبگان ما شکل بگیرند و 

نیازی از کشور را حل کنند.

تحقق اقتصاد دیجیتال لازمه همراهی با موج هوش مصنوعی
معاون علمی رییس جمهور تاکید کرد:

اخبار کوتاه 

کشف سلول های بنیادی دهان نشان می دهد که می توان 
از آنها برای رشد استخوان جدید استفاده کرد.

جامع ترین نقشه ژنتیکی سلول های بنیادی دهان تا به امروز، درک 
جدیدی از مسیرهای توسعه تخصصی آن ها ارائه کرده است و دری 
را به روی پزشکی و مداخلات هدفمند، مانند درمان هایی برای رشد 

استخوان باز کرده است.
به نقل از نیواطلس، محققان موسسه ADA Forsyth و دانشگاه 
کارولینای شمالی در چپل هیل از تجزیه و تحلیل رونویسی تک سلولی 
برای بررسی دو جمعیت سلول بنیادی از دندان عقل استخراج شده 

استفاده کردند و به طور جامع ژنوم آنها را ترسیم کردند.
آنچه آنها در این دو نوع که ســلول های بنیادی رگ ها و اعصاب 
 )PDLSC( و سلول های بنیادی رباط پریودنتال  )DPSC(دندان
بودند، پیدا کردند، غیرمنتظره بود.آنها تفاوت های کلیدی پیدا کردند که 
طرح جدیدی برای تحقیقات مربوط به بازسازی بافت ها ارائه می دهد.

 ADA از  )Alpdogan Kantarci(آلپــدوگان کانتارچــی
Forsyth توضیح می دهد: سلول های بنیادی اعصاب دندان و رباط 
پریودنتال هر دو پتانســیل تبدیل شدن به هر نوع سلولی در بدن را 
دارند. ما می خواستیم کشف کنیم که چگونه آنها متفاوت هستند و آیا 
تفاوت هایی در ظرفیت آنها برای تمایز و تبدیل آنها به انواع سلول های 

دیگر وجود دارد یا خیر.
مشخص شد که هر دو نوع سلول دارای هفت خوشه ژنی مختلف 
هســتند  که در هر کدام دسته های مختلف ژن  دارند  که در مراحل 

خاصی از تمایز سلولی شــرکت می کنند. در حالی که چهار مورد از 
این خوشــه ها در هر دو جمعیت مشابه بودند، سه مورد به طور قابل 
ملاحظه ای متفاوت بودند.خوشه های منحصربه فرد رباط پریودنتال 
شبیه فیبروبلاست ها یا سلول هایی است که می توانند برای تشکیل 
بافت همبند تمایز پیدا کنند و خوشــه های اعصاب دندان پتانسیل 
تمایز یافتن بیشتری داشــتند و به راحتی و آسانی به استئوبلاست 
تبدیل می شوند. سلول هایی که استخوان جدید را تشکیل می دهند 

یا استخوان موجود را ترمیم می کنند.
کانتارچی می گوید: ایــن اطلاعات جدید در مورد ترکیب ژنتیکی 
خاص و مکانیسم های تمایز در اعصاب دندان و سلول های بنیادی 
رباط پریودنتال، عصر جدیدی از کار در عرصه پزشکی باسازی ایجاد 
می کند. ما به طور بالقوه می توانیم یک ســلول بنیادی را بر اساس 
ویژگی های متمایز آن برای ترمیم بافت های دندانی و سایر درمان های 

نیازمند بازسازی و ترمیم بافت مورد استفاده قرار دهیم.
ســلول های دندان عقل بر خلاف ســایر تحقیقات بدون کشت 
استخراج شدند و تحت بررسی رونویسی تک سلولی قرار گرفتند. این 
تیم همچنین این دو نوع سلول را برداشته و آنها را به فیبروبلاست و 
استئوبلاست تمایز دادند.کانتارچی می گوید: قبل از این مطالعه، مردم 
معتقد بودند که سلول های بنیادی یا بسیار شبیه به یکدیگرند یا بسیار 
متفاوت از یکدیگر هستند. اکنون ما اطلاعات کافی برای مشاهده 
پتانسیل عظیم استفاده از ویژگی های خاص این سلول های بنیادی 

برای ایجاد درمان های ترمیمی مؤثرتر و هدفمند داریم.

ادامــه از صفحه یک- اقتصاد مقاومتی در حیطه امنیت غذایی تلاش برای ایجاد یک نظام غذا و 
تغذیه پایدار با همکاری همه بخش های توسعه، با بهره گیری حداکثری از ظرفیت شورای عالی سلامت 
و امنیت غذایی و درنظرگرفتن راهکارهایی ازجمله توجه به ظرفیت های آب وخاک، حفظ محیط زیست، 
کاهش ضایعات مواد غذایی و ترویج تولید و مصرف غذاهای بومی و حمایت از کشاورزی روستایی است.

نهاده های دامی طی سالیان اخیر به عنوان یکی از مهم ترین محصولات وارداتی کشورمان شناخته شده 
که سهم زیادی در تجارت محصولات کشاورزی نیز دارد. نوسانات قیمت در صنعت دام و طیور که ۷۵ 
درصد آن ناشی از تحریم ها است، گاهی قابل تحمل نیست.هم اکنون ۷۵ درصد نیاز بازار مصرف از طریق 
واردات و ۲۵ درصد آن از طریق تولید داخل نهاده های دامی صورت می گیرد، این در حالی است که وزارت 
جهاد کشاورزی به دنبال خودکفایی ۵۰ درصدی در این امر است. نهاده دامی به عنوان یکی از اصلی ترین 
عوامل تأثیر گذار در قیمت گوشت قرمز، گوشت مرغ، تخم مرغ، شیر و سایر لبنیات محسوب می شود که 
هر گونه نوسان و کمبود آن بازار را دچار اختلال می کند.میزان واردات نهاده های پایه تولید محصولات 
پروتئینی از جمله گوشت مرغ و تخم مرغ، در شش ماهه ابتدای سال جاری مجموعا ۶/۹۶۶ هزار تن است 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته )مجموعا ۵/۰۱۸ هزار تن( ۳۹ درصد افزایش داشته است.در مورد 
نهاده های دامی مشمول دریافت ارز یارانه ای )تالار اول(، به محض ورود کالا به کشور و جهت تسریع در 
ترخیص کالا، با اولویت کالاهای رسوبی در بنادر، فرآیند معرفی برای تخصیص ارز توسط این معاونت 
انجام می شود. همچنین به منظور جلوگیری از ایجاد هرگونه اخلال در فرآیند ترخیص کالا و جلوگیری از 
رسوب نامتعارف نهاده ها در بنادر، شرایط ترخیص صددرصدی کالا بدون الزام به ارائه اعلامیه تامین ارز، به 
گمرک ج.ا.ا ابلاغ شده است. بنابراین این جهاد کشاورزی به دلیل اهمیت دسترسی به نهاده های مورد نیاز 
دام و طیور کشور، با عنایت به تمامی محدودیت های متاثر از تحریم های ظالمانه )اعم از محدودیت های 
تامین ارز، داشتن ارز مرغوب و انتقال ارز و…( تلاش دارد فرآیند ترخیص نهاده ها را تسهیل کند. شایان 
ذکر است ترخیص نهاده های دامی اعم از ذرت، جو، کنجاله سویا و دانه های روغنی صرفا با مجوز وزارت 
جهاد کشاورزی از گمرک قابل ترخیص است. فرآیند مربوطه به صورتی عملیاتی شده که ابتدا محموله ها 
روی سامانه بازارگاه نهاده های کشاورزی »در راستای اجرای ضوابط اختصاصی نهاده ها و کالاهای اساسی 
موضوع ماده )۲( دستورالعمل تبصره )۴( ماده )۱۸( قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و جلوگیری از تخلفات 
عرضه خارج شــبکه« عرضه و پس از آن مجوز ترخیص برای گمرک جمهوری اسلامی ایران ارسال 
می شود.با توجه به شرایط کشور و بحران آب باید به سمت کشت گیاهان کم آب بر و کشت پاییزه حرکت 
کنیم. کشاورزان و تولید کنندگان با توجه به سطح آب چاه ها به سمت کشت پاییزه بروند، انتظار داریم 
تریتیه کاله، ذرت خوشه ای، سورگوم دانه ای و علوفه ای، چغندر علوفه ای، ماشک و نخود علوفه ای توسط 
کشاورزان کشت شود، تا وابستگی کشور در حوزه تامین نهاده ها به حداقل برسد.ذرت علوفه ای باید جای 
خود را به تدریج به گیاهان کم آب بر بدهد، در طرح الگوی کشت روی این موضوع کار می کنیم، همچنین 
باید کنجاله های غیر از کنجاله سویا در رژیم دام و طیور گنجانده شود.در یک برنامه پنج ساله با کشت 
گیاهان کم آب بر می توانیم وابستگی به واردات نهاده های دامی را به زیر ۴۰ درصد برسانیم.امنیت غذایی 
ما بر پایه آب و خاک است نه مرغ و تخم مرغ، بنابراین باید بهترین بهره وری از آب و خاک صورت بگیرد.

رئیس مرکز ملی فضای مجازی گفت: در صورتی که سکوها و سامانه های 
فضای مجازی دســتورالعمل حفاظت از داده های مــردم را اجرا نکنند، 

مجوزهای استمرار یا تمدید فعالیت آنها صادر نخواهد شد.
سید محمد امین آقامیری- دبیر شــورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای مجازی- طی 
سخنانی در جمع خبرنگاران با اشاره به ابلاغ مصوبه حفاظت از حریم خصوصی کاربران فضای 
مجازی اظهار کرد: مرکز ملی فضای مجازی دغدغه بسیار زیادی در حوزه حفاظت از حریم 
خصوصی کاربران فضای مجازی داشته و دارد، از این رو از مدت ها پیش جلسات کارشناسی و 
تخصصی زیادی با حضور مسئولان، کارشناسان، متخصصان، مدیران سکوها و . . . به منظور 
تدوین یک دســتورالعمل جامع در این خصوص برگزار کرده است.وی افزود: این جلسات با 
محوریت کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور که در مرکز ملی فعال است، 
برگزار شده و در آن ساعت ها بحث و تبادل نظر برای رسیدن به یک ساز و کار مشخص به 
منظور تدوین دستورالعملی که بتوان براساس آن شرایط حفاظت از حریم خصوصی کاربران 
فضای مجازی را ارتقا داد، صورت گرفته است.رئیس مرکز ملی فضای مجازی تصریح کرد: در 
این جلسات پس از بحث و تبادل نظر کارشناسی پیرامون موضوع، به این جمع بندی رسیدیم 
که قواعد جدیدی در حوزه امنیت سایبری داده های مردم در سکوها و سامانه ها جهت ابلاغ به 

دستگاه های مختلف و سکوها باید تدوین شود که امروز این دستورالعمل تدوین و ابلاغ شد.
در دستورالعمل مرکز ملی پلیس فتا، وزارت ارتباطات و دستگاه قضایی 

دخیل هستند
 آقامیری خاطر نشان کرد: این دستورالعمل در ۴ ماده تدوین شده و کاملا اجرایی است؛ در این 
دستورالعمل، دستگاه های مختلف از جمله پلیس فتا، وزارت ارتباطات و حتی دستگاه قضایی 
دخیل هستند و اقداماتی را به صورت تنظیم گر بخشی یا ناظر جزئی انجام خواهند داد. به طور 
مثال، سکوها از این پس ملزم به رمزنگاری داده هایی هستند که از مردم دریافت می کنند و 

در صورت عدم رمزنگاری، مسئولیت حقوقی و کیفری هرگونه لو رفتن داده های مردم، برعهده 
آنهاست و باید پاسخگو باشند.

الزام سکوها و سامانه به رمزنگاری داده های مردم
وی ادامه داد: مثلا اگر شهروندی در یکی از سکوهای ارائه کننده خدمات خودرویی یا فروش 
غذا و یا پیام رســان داخلی، ثبت نام می کند، اولا سکو باید کاملا شفاف اعلام کند که چه 
اطلاعاتی را نیاز دارد و ارائه کدام دســته از اطلاعات اجباری و کدام دسته اختیاری هستند، 
ثانیا سکو باید تمام اطلاعات ارائه شده توسط کاربر را رمزنگاری کند و ثالثا اگر هر زمانی کاربر 
درخواست حذف تمام یا بخشی از داده های خود را ارائه کند، آن سکو موظف است تمام داده 
های مرتبط با کاربر را حذف کند و در صورتی که این کار توسط سکو انجام نشود، حتما باید 
در محاکم حقوقی پاسخگو باشد.دبیر شورای عالی فضای مجازی گفت: امنیت داده های مردم 
که در اختیار سکوها قرار می گیرد، برای ما بسیار مهم است و حتما سکوها باید این داده ها را 
به صورت کامل رمزنگاری کنند تا ما شاهد سرقت اطلاعات برخی کاربران کشورمان که نمونه 
هایی از آن در حملات هکری اخیر دیده شد، نباشیم.آقامیری با بیان اینکه در این دستورالعمل، 
تمام جوانب تامین امنیت ســایبری داده های مردم دیده شده است، تاکید کرد: مرکز ملی 
فضای مجازی فرمانده امنیت سایبری کشور است و از این پس به صورت کلی بر روند اجرای 
این دستورالعمل مهم توسط دستگاه ها و سکوها نظارت خواهد کرد و از سوی دیگر، تنظیم 
گر بخشی نیز به صورت جزئی تر و دقیق موظف شده که بر روند اجرای تمام بندهای این 
دستورالعمل نظارت داشته باشد و اگر سکویی این الزمات را رعایت نکند، حتما باید با او برخورد.

طبق اعلام مرکز ملی فضای مجازی، وی در پایان گفت: از امروز که این دستورالعمل ابلاغ شد، 
کلیه ارائه دهندگان خدمات که از طریق سامانه ها و سکوهای فضای مجازی به مردم خدمات 
برخط ارائه می کنند، موظفند حداکثر تا ۲ ماه نسبت به اجرای این دستورالعمل اقدام کنند و در 
صورتی که این اقدام صورت نگیرد، مجوزهای استمرار یا تمدید فعالیت آنها صادر نخواهد شد.

ادامه از صفحه یک-وی ادامه داد: آن چیزی که باعث می شود قیمت مرغ در سطح کشور افزایش یابد و گاها موجب ناراضایتی 
مصرف کنندگان شود؛ نابسامانی در بحث تامین و توزیع نهاده های دامی است که کمبود ایجاد می کند.

این تولیدکننده اضافه کرد: از طرفی قیمت مولفه های تولید نیز به صورت مداوم دچار تغییرات متوالی می شود و این تغییرات در کنار 
نابسامانی در تولید، قیمت محصول نهایی را افزایش می دهد.اسدالله نژاد به افزایش قیمت مولفه های تولید مرغ اشاره کرد و گفت: 
قیمت مصوب هر کیلو سویا سه ماه پیش ۱۶ هزار و ۳۰۰ تومان بود که به ۱۹ هزار تومان رسید. حدود یک هفته پیش این قیمت 
۱۰ درصد افزایش یافت و ۲۰ هزار و ۹۰۰ تومان شد و چون تامین به موقع صورت نمی گیرد مرغداران مجبورند از بازار آزاد سویا 
را با قیمت های بالاتر یعنی هر کیلو ۳۵ هزار تومان خریداری کنند.وی تصریح کرد: قیمت مصوب جوجه یکروزه نیز ۱۵ هزار و 
۹۰۰ تومان است، اما تولیدکنندگان آن را با قیمت های ۲۶ تا ۲۷ هزار تومان خریداری می کنند.این کارشناس صنعت طیور در پایان 
گفت: اگر مسئولان مربوطه می خواهند بازار مرغ به ثبات برسد باید نهاده به موقع تامین شود و در اختیار مرغداران قرار گیرد تا آنها 

مجبور به تامین نهاده های مورد نیاز خود از بازار نشوند که بر قیمت مرغ تاثیر بگذارد.
گزارش کمیسیون کشاورزی مجلس درباره مشکلات تامین نهاده های دامی 

مرداد ماه امسال بود که رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس گزارش مسائل مرتبط با حوزه طیور، مشکلات و تامین نهاده های دامی 
کشاورزی در سال زراعی جدید را قرائت کرد.

گزارش کمیسیون کشاورزی مجلس درباره مشکلات تامین نهاده های دامی در سال زراعی جدید
محمدجواد عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی گزارش مسائل مرتبط با حوزه طیور، مشکلات و تامین 
نهاده های دامی کشاورزی در سال زراعی جدید را به شرح ذیل قرائت کرد.در موضوع مربوط به حوزه کشاورزی به ویژه نهاده های 
دامی، مرغ و پروتئین سفید و قرمز چیزی حدود ۲۱ میلیون تن شامل ۱۰ میلیون تن ذرت، ۵ میلیون تن سویا و ۷ میلیون تن جو از 
این ۱۰ میلیون تن ذرت حدود ۸ میلیون تن وارداتی است و حدود ۳۰۰ هزار تن سویا تولید می کنیم و مابقی نیز وارداتی است و جو 
نیز ۵۰ درصد وارداتی و ۵۰ درصد هم در داخل کشور تولید می شود.تقریبا حدود ۲۱ هزار مجوز مرغداری صادر کردیم و دولت نیز 
پیگیری کرده است و حدود ۱۷ هزار و ۵۰۰ واحد در حال فعالیت است که ظرفیت تولید این تعداد مرغداری در حالت تولید چیزی 
حدود ۲.۵ میلیون تن در ســال اســت، علی رغم اینکه نیاز کشور ۲.۲ است که حدود ۳۰۰ هزار تن مازاد داریم و این تعداد را می 
توانیم صادر کنیم. برای صادرات پروتئین سفید ظرفیت ها و قابلیت های بسیار ارزشمندی وجود دارد که باید مدیریت شود تا اتفاقات 
مطلوبی رقم بخورد. آنچه که مشکل در حوزه تولید ایجاد کرده است، عدم همراهی دستگاه های متولی است و زنجیره تولید دچار 
مشکل شده است. علی رغم اینکه بارها با رئیس جمهور، معاون اول و دستگاه های متولی مکاتبه کردیم، با چالش هایی در این حوزه 
مواجه هستیم. جلساتی که گرفته شده است، باعث شده تا وضعیت مرغ یک فضای مناسبی به خود بگیرد، اما این موضوع کافی 
نیست، چرا که باید مدیریت شود تا این مشکل افزایش پیدا نکند.در بحث نهاده های دامی یک ناهماهنگی برای واردات وجود دارد، 
علی رغم اینکه بارها مکاتبه کردیم که بحث نهاده های دامی نباید انحصاری شود، و باید رقابت ایجاد شود، چرا که بسیاری اعلام 
آمادگی کردند تا واردات را انجام دهند و حتی بیان کردند که حاضر هستیم دولت ۶ ماه پس از واردات پول را به حسابمان واریز کند.

در بحث دموراژ کشتی ها ۳۰۰ میلیون دلار هزینه دموراژ کشتی هایی است که نهاده ها را حمل و واردات را انجام می دهند. 
این میزان می تواند ۳۰ کشتی را برای ما خریداری کند. بارها تاکید کردیم که تعدادی از کشتی های ما در لنگرگاه در حال دریافت 

دموراژ است اما هیچکس پاسخگوی این موضوع نیست.برخی از دلایلی که باعث افزایش قیمت مرغ شده است، عبارت است از؛
- کاهش جوجه ریزی، چرا جوجه وارد می شود؟ چرا تخم مرغ نطفه دار وارد می شود؟ ظرفیت ها و قابلیت های ما می تواند هم نیاز 
داخلی را تامین و هم در حوزه صادرات شرکت کند.- کاهش واردات کنجاله سویا؛ سویایی که وارد می شود باید ۴۵ درصد پروتئین 

داشته باشد، اما ۳۵ درصد پروتئین دارد، یعنی کیفیت سویا بسیار پایین است. دانه سویا وارد می کنند و برای درآمدسازی فضایی 
ایجاد کرده اند که نتوانستیم از ظرفیت سویا باکیفیت استفاده کنیم.- عدم همخوانی قیمت واقعی مرغ با هزینه های تولید؛ وقتی 
تولیدکننده می خواهد تولید کند، باید هزینه ها در نظر گرفته شود و قیمت مناسب لحاظ شود که هم تولیدکننده و هم مصرف کننده 
در راستای تولید و مصرف بتوانند بی دغدغه کار خود را انجام دهند.- کاهش عرضه شدید مرغ منجمد توسط شرکت پشتیبانی امور 
دام؛- مشکل وزارت جهاد کشاورزی در تنظیم بازار؛ به جای اینکه فضای تولید را تنظیم کنیم، به تنظیم فضای بازار اکتفا کرده ایم 
که این موضوع همخوانی ندارد. بازار نهاده ها و جوجه یک روزه رها شده است، در این راستا مکاتبه و جلساتی برگزار شده است که 
 نیاز به مدیریت این حوزه است.- عدم هماهنگی بین وزارت جهاد کشاورزی و بانک مرکزی و واردکنندگان؛ وزارت جهاد کشاورزی 
می گوید مشکل از بانک مرکزی است، بانک مرکزی نیز می گوید مشکل از جای دیگری است. اگر این هماهنگی و هم افزایی 
صورت نگیرد، مشکلات عدیده ای ایجاد خواهد شد.- انحصاری بودن واردات نهاده های کشاورزی؛ امروز چرا در کشور ۲ نفر )آقای 
مدلل و آقای افراشته( صرفاً باید واردات نهاده های دامی را انجام دهند. چرا دستگاه های نظارتی در این حوزه دقت نمی کنند. چرا 

برنامه ریزی نمی شود تا فضای رقابتی به وجود آید تا این مشکلات برطرف شود؟
- سیاستگذاری غیرشفاف و غیرکارشناسی دستگاه های ذیربط؛ که منجر به عدم تقاضا و اخلال در همه زنجیره تولید شده است.

در بحث برنج ۳.۲ میلیون تن مورد نیاز کشور است که متاسفانه ۲.۱ میلیون تن و اخیراً نیز ۵۰۰ هزار تن وارد شده است. و در بحث 
چای نیز ۱۰۹ هزار تن واردات چای داشته ایم که حدود بین ۶۵ تا ۷۰ هزار تن چای است، نزدیک به ۳۰ هزار تن چای تولید می کنیم.

راه حل های رفع مشکلات تولید مرغ:
- تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی و پرورشی

- تامین نهاده های مورد نیاز صنعت مرغداری و تلاش در جهت حذف انحصار واردات نهاده های دامی است
- تامین ذخایر استراتژیک با اولویت خرید از داخل و یا واردات جهت مقابله با بحران پیش رو

- واقعی کردن قیمت ها، برطرف کردن ایرادات بازار جهت توزیع در حوزه نهاده های بخش کشاورزی
- اصلاح نظام توزیع با حذف واسطه های غیرضرور

- نظارت دستگاه های مربوطه و سپردن نقش ویژه به شبکه توزیع تعاون
- ساماندهی و سازماندهی تولیدکنندگان و تعاونی ها

- مدیریت یکپارچه
- اعمال طرح عرضه محصولات اساسی به دهک های هدف از طریق کالابرگ الکترونیک

- حذف کامل رانت ارزی و حمایت از تشکل های تولید برای تامین نهاده های کشاورزی
امسال خرید گندم از تولیدکنندگان از ۹.۵ میلیون تن گذشته است، اگر با برنامه ریزی پیش بریم، سال آینده می توانیم به خودکفایی 
برسیم.در یکی از حساب های وزارت نفت ۱۴۰ هزار میلیارد تومان اعتبار وجود دارد و کل بدهی دولت به کشاورزان و به طور خاص 
به گندم کاران حدود ۱۴۰ هزار میلیارد تومان است که در حال حاضر ۶۰ هزار میلیارد تومان پرداخت شده و ۸۰ هزار میلیارد تومان 
دیگر دولت باید پرداخت کند.دولت هنوز نهاده های کشاورزی در حوزه بخش کشت گندم را نتوانسته تامین کند، اگر روند اینگونه 
باشد و با این شرایط پیش برویم، حتما سال آینده نه تنها به خودکفایی نخواهیم رسید، بلکه مشکلات عدیده ای را نیز در این حوزه 
شاهد خواهیم بود.دولت باید خسارت به کشاورزان را پرداخت کند. اگر در قالب برنامه حرکت کنیم، حتما می توانیم بر مشکلات 
کشاورزی فائق آییم.دولت به ازای تاخیر در پرداخت خسارت کشاورزان به ازای هر ۱۰ روز تاخیر در کشت، ۲۵ درصد کاهش عملکرد 
در سطح خواهیم داشت.براساس تبصره ۳ ماده واحده قانون تضمین خرید محصولات کشاورزی، دولت باید ضرر و زیان ناشی از 

دیرکرد تولیدکنندگان را بپردازد.
لازم است تا جلسه ای با حضور مسئولان مربوطه برگزار شود تا مشکلات بخش تولیدی کشاورزی با هم افزایی برطرف شود.

 بازسازی  استخوان های بدن 
با استفاده از سلول های بنیادی دندان

امنیت غذایی ما بر پایه آب و خاک

 عدم تمدید مجوز سکوهایی 
که حفاظت از داده های مردم را رعایت نکنند

»ثبات« یا »نابسامانی« در امنیت غذایی 
آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی
نظــر بــه دســتور مــواد1 و 3 قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت اراضــی 
ــر رأی  ــوب 1390/9/20 و براب ــمی مص ــند رس ــد س ــای فاق ــاختمان ه و س
شــماره 140260310013018491 مــورخ 1402/10/03 هیــأت قانــون 
تعییــن تکلیــف موضــوع مــاده یــک قانــون مذکــور مســتقر در واحــد ثبتــی 
ــون  ــم  کتای ــای/ خان ــارض متقاضــی آق ــه و بلامع ــات مالکان چمســتان تصرف
ــه  ــک قطع ــه ششــدانگ ی ــران نســبت ب ــد ســید کام ســادات حســینی فرزن
زمیــن بــا بنــای احداثــی بــه مســاحت 339/63 متــر مربــع بــه شــماره پــلاک 
ــاد بخــش  ــه آب ــه عبدال ــع در قری ــی واق ــی از 47 اصل ــی از 25 فرع 737 فرع
ــم هــادی توســلی مالــک رســمی محــرز  ــای/ خان ــداری شــده از  آق 11 خری
ــت  ــف وضعی ــن تکلی ــون تعیی ــاده 3 قان ــب م ــه موج ــذا ب ــت. ل ــده اس گردی
ثبتــی اراضــی و ســاختمان هــای فاقــد ســند رســمی و مــاده 13 آییــن نامــه 
ــه 15  ــه فاصل ــت ب ــب در دو نوب ــوم مرات ــلاع عم ــور اط ــه منظ ــه و ب مربوط
روز از طریــق روزنامــه محلــی و سراســری در شــهرها منتشــر و در روســتاها 
ــه آرای اعــلام شــده  ــا در صورتیکــه اشــخاص ذینفــع ب رأی هیــأت الصــاق ت
ــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در روســتاها  اعتــراض داشــته باشــند بای
از تاریــخ الصــاق در محــل تــا دو مــاه اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت محــل 
وقــوع ملــک تســلیم و رســید اخــذ نماینــد. معتــرض بایــد ظــرف یــک مــاه از 
تاریــخ تســلیم اعتــراض مبــادرت بــه تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه عمومــی 
ــل  ــل تحوی ــت مح ــه اداره ثب ــت ب ــم دادخواس ــی تقدی ــد و گواه ــل نمای مح
ــه حکــم قطعــی  ــه ارائ ــات ثبــت موکــول ب ــن صــورت اقدام دهــد کــه در ای
دادگاه اســت و در صورتــی کــه اعتــراض در مهلــت قانونــی واصــل نگــردد یــا 
معتــرض، گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل ارائــه نکنــد 
ــد و صــدور ســند  ــی نمای ــت م ــه صــدور ســند مالکی ــادرت ب ــت مب اداره ثب

ــف: 1635944 ــه دادگاه نیســت./ م ال ــه متضــرر ب ــع از مراجع ــت مان مالکی
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عین الله تیموری
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان6609

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظــر بــه دســتور مــواد 1 و 3 قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت اراضــی و ســاختمان هــای 
فاقــد ســند رســمی مصــوب 1390/09/20 امــلاک و متقاضیانــی کــه در هیــأت موضــوع 
مــاده یــک قانــون مذکــور مســتقر در واحــد ثبتــی نوشــهر مــورد رســیدگی و تصرفــات 
ــه  ــده جهــت اطــلاع عمــوم ب ــان محــرز و رأی لازم صــادر گردی ــه و بلامعــارض آن مالکان

شــرح ذیــل آگهــی مــی گــردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه کورکور سر پلاک 4 اصلی بخش 1 قشلاقی

پــلاک 246 فرعــی آقــای ســوگند حمیــد نیــا فرزنــد حبیــب نســبت بــه ششــدانگ یــک 
قطعــه زمیــن بــا بنــای احداثــی بــه مســاحت 477/46 مترمربــع تحــت پــلاک اعیــان 246 

فرعــی از 4 اصلــی خریــداری بــدون واســطه/ بــا واســطه از آقــای قهــار جهانــدار.
لــذا بــه موجــب مــاده 3- قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمان های 
فاقــد ســند رســمی و مــاده 13- آییــن نامــه مربوطــه ایــن آگهــی در دو نوبــت بــه فاصلــه 
15 روز از طریــق روزنامــه محلــی / کثیرالانتشــار در شــهرها منتشــر و در روســتاها علاوه بر 
انتشــار آگهــی، رأی هیــأت الصــاق تــا در صورتکیــه اشــخاص ذینفــع بــه آرای اعــلام شــده 
اعتــراض داشــته باشــند بایــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی در روســتاها از تاریــخ الصــاق 
در محــل تــا دو مــاه اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت محــل وقــوع ملــک تســلیم و رســید 
اخــذ نماینــد. معتــرض بایــد ظــرف یــک مــاه از تاریخ تســلیم اعتــراض مبــادرت بــه تقدیم 
دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل نمایــد و گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه اداره ثبــت 
محــل تحویــل دهــد کــه در ایــن صــورت اقدامــات ثبــت موکــول بــه ارائــه حکــم قطعــی 
ــا معتــرض،  ــی واصــل نگــردد ی دادگاه اســت و در صورتــی کــه اعتــراض در مهلــت قانون
ــادرت  ــه نکنــد اداره ثبــت مب ــه دادگاه عمومــی محــل ارائ ــم دادخواســت ب گواهــی تقدی
بــه صــدور ســند مالکیــت مــی نمایــد و صــدور ســند مالکیــت مانــع از مراجعــه متضــرر 
بــه دادگاه نیســت. بدیهــی اســت برابــر مــاده 13 آئیــن نامــه مذکــور در مــورد قســمتی از 
املاکــی کــه قبــلًا اظهارنامــه ثبتــی پذیرفتــه نشــده، واحــد ثبتــی بــا رأی هیــأت پــس از 
تنظیــم اظهارنامــه حــاوی تحدیــد حــدود، مراتــب را در اولیــن آگهــی نوبتــی و تحدیــد 
حــدود بــه صــورت همزمــان بــه اطــلاع عمــوم مــی رســاند و نســبت بــه امــلاک در جریــان 
ثبــت و فاقــد ســابقه تحدیــد حــدود، واحــد ثبتــی آگهــی تحدیــد حــدود را بــه صــورت 

اختصاصــی منتشــر مــی نمایــد./ م الــف: 1636227
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/10/16
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/30

علی اکبر مقدسی فر
 رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر6611


